1η  ΕΝΟΤΗΤΑ

ΠΑΡΑΓΩΓΗ  ΜΕ  ΑΧΩΡΙΣΤΑ ΜΟΡΙΑ
-Τι είναι τα αχώριστα μόρια;

Τα αχώριστα μόρια είναι λέξεις που δεν μπορούν να σταθούν μόνες τους στο λόγο, αλλά χρησιμοποιούνται για την παραγωγή λέξεων.

Τα αχώριστα μόρια διακρίνονται σε λαϊκά και λόγια.

Α. Τα λαϊκά μόρια
1. Το α- , σπανιότερα ανα- ή αν- (μπροστά από φωνήεν )είναι στερητικό και σημαίνει άρνηση ή στέρηση εκείνου που δηλώνεται από το β΄συνθετικό.

Π.χ. ά-κακος, αν-εύθυνος , αν-άλατος
2. To ξε- σημαίνει:
    α )έξω: ξεπορτίζω, ξεχειλίζω.

    β) πολύ : ξεκουφαίνω, ξετρελαίνομαι

    γ ) εντελώς: ξεπαγιάζω, ξεπουλώ

    δ ) στέρηση ή αναίρεση εκείνου που φανερώνει το β΄συνθετικό( αντίθετη ενέργεια) :

         ξεβάφω, ξεκολλώ, ξεκλειδώνω

    ε)  το τέλος της ενέργειας ή της κατάστασης που εκφράζει η αρχική λέξη: ξεμεθώ

3. Το ανα- σημαίνει: 

    α ) επάνω: αναπηδώ, ανασηκώνω
    β) πίσω , πάλι : αναβάλλω, αναδάσωση

    γ )επανάληψη: αναβαθμίζω, ανακατανέμω
    δ) διάφορα (πολλές φορές δεν είναι εμφανής η σημασία του) : αναρωτιέμαι

Β. Τα λόγια μόρια
α)  Το αμφι- σημαίνει :

    1. από τα δύο μέρη, γύρω: αμφίβιο. Αμφίστομος, αμφιθέατρο

    2. διχασμός: αμφιβάλλω, αμφιταλαντεύομαι

β) Το αρχι- σημαίνει πρώτος, ανώτερος: αρχιεπίσκοπος, αρχιμηνιά, αρχίατρος
γ )  Το δια- / δι- σημαίνει: 

   1. ανάμεσα: διαβαίνω, διαγώνιος
   2. παντού: διαδίδω, διακηρύττω

   3. διάλυση: διαλύω, διασπώ

   4. διάφορα: διαδέχομαι, διενεργώ

δ)  Το διχο- σημαίνει  (μοιρασμένος) σε δύο : διχογνωμία, διχοτόμος

ε )  Το δυσ- σημαίνει:

     1. δύσκολος, δύσκολα: δυσάρεστος

     2. κακός, κακά : δύσπιστος, δύστυχος
στ ) Το εισ- σημαίνει κίνηση μέσα : εισάγω, είσοδος

 ζ ) Το εκ- / εξ- σημαίνει:

     1. έξω: εκθέτω, εκφράζω

     2. αλλαγή: εξελληνισμός

     3. πολύ: έκπληκτος
η )  Το εν- / εμ- / εγ- / ερ- / ελ-  σημαίνει μέσα : ενήλικος, εμπιστεύομαι, εμπνέω
θ )  Το επι- / επ- / εφ-  σημαίνει:

     1. επάνω: επίγειος, εφαρμόζω έφιππος

     2. διάφορα: επιδιορθώνω, επιμένω

ι  ) Το ημι- σημαίνει μισό : ημίθεος, ημίχρονο
ια)  Το περι- σημαίνει:

     1. γύρω: περιγιάλι, περικυκλώνω

     2. πολύ : περιζήτητος, περίφημος

ιβ ) Το συν- / συγ- / συλ-/ συμ-/ συρ- / συσ- συ- σημαίνει  μαζί:
      συνέδριο, συλλαλητήριο, συμμετέχω, σύσσωμος
ιγ)  Το υπο- / υπ- / υφ-  σημαίνει:

     1. από κάτω : υπόγειο, υποδιευθυντής
     2. κρυφά, λίγο: υποδηλώνω

     3. συνοδεία : υπόκρουση

     4. πίσω: υποχωρώ

